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Vysoký věk velvyslanců 
nevadí, souhlasil Senát
I po překročení sedmdesátky 
budou moci velvyslanci dál 
zastávat své posty. A jejich 
rodinní příslušníci, kteří je 
v cizině doprovázejí, dosta-
nou místa na zastupitelských 
úřadech, rozhodl Senát. str. 2

ČEZ se podělí o část 
svého zeleného byznysu
Energetická skupina ČEZ 
chystá prodej sedminového 
podílu ve svém fondu ob-
novitelných zdrojů ČEZ OZ, 
v němž soustředí desítky 
svých českých akvizic. str. 6

USA začínají vyvážet 
kapalný zemní plyn
BG Group si koncem ledna 
odveze z nového terminálu 
Sabine Pass první dodávku 
amerického LNG. Ten je sice 
levný, v Evropě ale zatím 
cenově prohrává. str. 8

KLDR ohlásila test 
vodíkové pumy
Korejská lidově demokra-
tická republika oznámila 
úspěšný test miniaturizo-
vané vodíkové pumy. Svět 
to odsoudil, ale úspěšnost 
zkoušky zpochybnil. str. 10
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nebezpečný spor
Konflikt Rijádu a Teheránu 

nemůže nechat v klidu 
ani evropu.

názory odjinud
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Průmyslová 
expanze
Radnice i developeři 
zahájili další vlnu 
v budování nových 
areálů pro průmysl 
a sklady.

ByznyS
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maRtin čaban:

Další facka pražské kavárně! 
Pan prezident není žádný xeno-
fob a před obědem blahosklon-
ně přispěje i černému vzadu. 

twitter.com/e15news

V letité kauze parcel na Masarykově nádraží v Praze nastal zásadní obrat. 
Dozorčí rada Českých drah schválila prodej pozemků investiční skupině 
Penta. V první fázi dostanou dráhy za 10 tisíc metrů čtverečních 235 milionů 
korun. A finančníci mohou začít naplňovat své sny o přeměně zanedbané 
lokality v obchodně-administrativní čtvrť. Penta zde chce investovat sedm 
miliard.  ByznyS / str. 4
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Neopatrný premiér
Na veřejnost se dostaly e-maily ze schránky 
premiéra Bohuslava Sobotky. Na významný 
skandál to zatím nevypadá, neboť zveřejněné 
zprávy jsou k uzoufání nudné (nevíme ovšem, 
jaké pecky si útočníci schovali do zásoby). 
Uniklý obsah zatím pouze dokazuje, že poli-
tika se dělá po staletí ba tisíciletí stále stejně. 
Donášení, podlézání, drby, zveličování vlastní 
důležitosti, ponížené supliky, lichocení, vlivové 
sítě domnělých kamarádů či podfuky na ve-
řejnost. A je úplně jedno, zda to jsou komnaty 
Václava IV., sekretariát Josefa Pláteníka kdesi 
na severu nebo Strakova akademie. Skandální 
skutečností je ale zjištění, jak lehkomyslně pre-
miér nakládá se svou e-mailovou schránkou. 
Doufejme, že v jiných záležitostech takovým 
lehkomyslníkem není.

Investiční skupina Penta může v krátké době 
už podruhé slavit. Nejprve jí soud před Vánoci 
umožnil pokračovat v projektu letiště ve Vo-
dochodech a včera dozorčí rada Českých drah 
schválila transakci s pozemky na Masarykově 
nádraží. Stalo se tak po dlouhých měsících 
a letech právě ve chvíli, kdy zadlužené dráhy 
po prohrané arbitráži potřebují peníze jako sůl. 
Penta se díky tomu může vrhnout do velkorysé 
obnovy celé zanedbané oblasti, která by se pro 
obchodníky mohla stát obdobou zlatého kříže 
na Andělu. Stratégům Penty jistě nebude vadit, 
že část byznysu sem přivede rychlodráha z Ru-
zyně a nikoli z Vodochod.

Zápisník  
Jana Šindeláře

Protagonisté dne

Marek dospiva

spolumajitel penty

Jaroslav tvrdík

šéf česko-čínské komory

kiM Čong-un

severokorejský diktátor

Díky souhlasu Českých drah může 
společnost koupit deset tisíc metrů 
čtverečních lukrativních pozemků 
u pražského Masarykova nádraží. 
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Zhodnocuje své vztahy s čínskými 
investory. Po zvolení do dozorčí 
rady Slavie zasedne také v dozorčí 
radě Pivovarů Lobkowicz.

str. 6

Zneklidnil svět, když oznámil, že 
KLDR otestovala vodíkovou bombu. 
Slabý výbuch a nulová radiace ale 
napovídají, že se spíše jen chvástal.

str. 10

n Šéf diplomacie pře-
svědčil zákonodárce, 
aby se novelou nezabý-
vali a rovnou ji poslali 
na Hrad.

Pavel Otto
 

I po překročení sedmdesátky 
budou moci velvyslanci dál za-
stávat své posty. A jejich rodinní 
příslušníci, kteří je v cizině do-
provázejí, dostanou místa na za-
stupitelských úřadech. S oběma 
změnami zákona o služebního 
poměru souhlasili senátoři, nyní 
musí novelu posoudit prezident 
Miloš Zeman.

Opatření se už nebude vzta-
hovat na ambasadorky na Slo-
vensku a v Sýrii Livii Klausovou 
a Evu Filipi. Těm mělo původně 
pomoci, protože bývalá první 
dáma má ve funkci působit 
až do svých 74 let a její kolegy-
ně do 73. Návrh přezdívaný lex 
Klausová se však nepodařilo 
schválit do konce loňského roku, 

takže ministerstvo zahraničí 
muselo nalézt náhradní řešení – 
s oběma diplomatkami uzavřelo 
dohodu o provedení práce.

„Pro fungování ministerstva 
a pro chod zahraniční služby je 
to docela důležitá věc. Nynější 

služební zákon je o stabilizaci 
úředníků, kdežto zahraniční 
služba je o jejich rotaci,“ hájil 
změny v horní komoře parla-
mentu šéf diplomacie Lubomír 
Zaorálek (ČSSD). Kromě zvýšení 
hranice je podle něj důležité, 

že zákon umožní zaměstnávat 
v cizině rodinné příslušníky 
diplomatů, což kvůli střetu zá-
jmů dosud nebylo možné. Podle 
Zaorálka to přinese úspory 
osmdesát až devadesát milionů 
korun ročně.

Ministr dosáhl toho, že Senát 
se předlohou vůbec nezabýval 
a rovnou ji poslal hlavě stá-
tu. Eliška Wagnerová (za SZ) 
proto nedostala možnost podat 
pozměňovací návrh, který by 
zrušení věkové hranice odstra-
nil. Wagnerová tvrdí, že vznikne 
neodůvodněná nerovnost mezi 
státními zaměstnanci a vnese 
do státní služby politické rozho-
dování.

Věkový limit stanoví současné 
znění služebního zákona, který 
naplno funguje od minulého 
července. Změna spočívá v tom, 
že diplomaté, kteří dovrší věk 
sedmdesáti let ve funkčním ob-
dobí, budou moci misi dokončit. 
Vládní předloha upravuje na-
příklad i výběrová řízení a práci 
diplomatů po jejich návratu 
ze zahraničí.

vysoký věk velvyslanců 
nevadí, souhlasil senát

Podle nového  
zákona bude možné

zaměstnávat v cizině  
i rodinné příslušníky 

diplomatů, čímž se ušetří až

90
milionů korun  

ročně.
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lex klausová. Novela schválená Senátem se už nebude vztahovat na ambasadorky na Slovensku a v Sýrii 
Livii Klausovou (vlevo) a Evu Filipi. Těm měla původně pomoci, protože bývalá první dáma má ve funkci působit 
až do svých 74 let, její kolegyně do 73. Návrh přezdívaný lex Klausová se však nepodařilo schválit do konce 
loňského roku, takže ministerstvo zahraničí muselo nalézt náhradní řešení – s oběma diplomatkami uzavřelo 
dohodu o provedení práce.



Celní správě se loni poda-
řilo vybrat na spotřebních 
daních 148 miliard korun, 
meziročně o devět miliard 
korun více. Současně je to 
nejvyšší výnos od roku 1993. 
Z dovozu zboží z třetích 
zemí celníci vybrali na clu, 
poplatcích 
a daních  
2,5 miliardy 
korun, tedy 
o 300 milionů 
více než 
v roce 2014.

„Legisla-
tivní změny 
a změny 
v organizaci 
práce celních 
orgánů se po-
zitivně pro-
jevily ve výši 
výběru spotřebních daní. 
O tom svědčí loňské příjmy, 
které jsou historicky nejvyš-
ší od zavedení spotřebních 
daní v roce 1993. Boj proti 
daňovým únikům a dohled 

nad řádným výběrem spo-
třebních daní byl a nadále 
bude jedním z prvořadých 
úkolů celní správy,“ uvedla 
Celní správa ČR.

U tabáku a tabákových 
výrobků stoupl výběr spo-
třební daně o šest miliard 

na padesát 
miliard 
korun. U lihu 
stoupl výběr 
o 0,2 miliardy 
na 5,2 miliar-
dy korun. Vý-
běr spotřební 
daně z mine-
rálních olejů 
pak vzrostl 
meziročně 
o tři miliardy 
na 85 mili-
ard korun. 

Celkové daňové příjmy 
bez pojistného na sociální 
zabezpečení loni v případě 
státního rozpočtu stouply 
o 27 miliard na 596,7 miliar-
dy korun. /čtk/

n Získat až deset 
procent hlasů 
v krajských volbách 
a na Zlínsku obsadit 
post hejtmana. 
To je cíl koalice 
Svobodných a Strany 
soukromníků, kterou 
předsedové obou 
uskupení stvrdili 
podpisy. 
 
Pavel Otto 

Společný postup před pod-
zimním kláním o krajská 
zastupitelstva chápou jako 
generální zkoušku na volby 
do Poslanecké sněmovny 
v roce 2017. Obě partaje 
se shodují hlavně na kritice 
vlády a jejího prvního mís-
topředsedy Andreje Babiše 
(ANO). Jím prosazená kont-
rolní hlášení k DPH a chys-
taná elektronická evidence 

tržeb jsou podle nich pro 
podnikatele a živnostníky 
likvidační.

„Naším cílem je překro-
čit pětiprocentní hranici, 
abychom společně hráli vý-
znamnější roli na české po-

litické scéně. Brojíme proti 
elektronickému papírování 
a obecně nárůstu byrokracie 
na úkor svobod a soukromí,“ 
shrnul předseda Svobodných 
a europoslanec Petr Mach. 
„Agrolevicová vláda dělá 
všechno pro to, aby pošlapa-

la podnikání v Česku,“ dodal 
šéf Strany soukromníků Petr 
Bajer.

Podrobnosti programů 
s důrazem na jednotlivé re-
giony, sestavení společných 
kandidátek formou zipu 
a financování propagace 
se bude projednávat na úrov-
ni krajských organizací. Sou-
kromníky bude podporovat 
senátor a majitel holdingu 
Synot Ivo Valenta. „Transpa-
rentně jim budu dál posky-
tovat peníze. Je na dohodě 
obou stran, jak si je rozdělí,“ 
vysvětlil.

Zatím největším úspě-
chem strany Svobodných 
bylo předloňské zvolení 
Macha do Evropského parla-
mentu, jejich partneři zase 
uspěli s Valentou v minulých 
senátních volbách. Strany 
spolupracují od loňského 
října, kdy uspořádaly v Praze 
demonstraci proti vládním 
zásahům do podnikání.
 názory str. 12
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U tabáku 
a tabákových 
výrobků stoupl 
výběr spotřební 
daně o šest 
miliard na padesát 
miliard korun.

Obě partaje  
se shodují především 

v kritice
vlády a jejího prvního 

místopředsedy
Babiše.

svobodní a soukromníci 
se spojili. proti Babišovi

Mach: společně dosáhneme 
lepšího volebního zisku
n V devadesáti 
procentech se naše 
programy shodují, 
říká ke koalici 
se soukromníky šéf 
Svobodných Petr Mach.

 
 Letos chcete atakovat 

pětiprocentní hranici 
v krajských a příští rok 
také v parlamentních vol-
bách. Co spolupráce s ODS 
a TOP 09?

Vystupoval jsem na sérii 
konferencí jak občanských 
demokratů, tak TOP 09. 
O případné spolupráci lze 
uvažovat, pokud nezískáme 
v krajských volbách dosta-
tečnou podporu. Neskrý-
váme ale, že bychom rádi 
získali voliče ODS, kteří 
nás dosud nevolili, protože 
se báli, že by jejich hlasy 
propadly.

 
 Co máte společného 

se Stranou soukromníků?
Chceme ukázat, že se stře-

dopravicové strany umějí do-
hodnout na něčem, co dává 

smysl – a dosáhnout tak 
lepšího volebního výsledku 
než při samostatném postu-
pu. Kromě ochrany svobod 
a soukromí se shodujeme 
v tom, že stát i kraje by měly 
hospodařit s vyrovnanými 
rozpočty. Jsme proti nespra-
vedlivým dotacím, které 
jdou ve prospěch jedněch 
na úkor druhých.

 
 Co pohled na evropskou 

integraci?
I my podporujeme volný 

pohyb zboží jako podnikate-
lé, byť si myslíme, že k tomu 
nepotřebujeme Evropskou 
unii. Žádné fatální rozdíly 
v názorech nemáme, v de-
vadesáti procentech se naše 
programy shodují. /tto/

v uherskéM hradišti se konala Tříkrálová sbírka, v níž lidé 
mohli přispět na charitu. Tříkrálové průvody s koledníky prošly i 
Břeclaví, Příbramí či Chomutovem. Ke včerejšku se váže i pravidlo, 
podle něhož musí být odstraněny vánoční ozdoby. 

Tři KráLové
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Nemocenská v prvních 
dnech je opět ve hře 

Senát v prvním kole 
schvalování podpořil nový 
návrh senátorů sociální 
demokracie na obno-
vení výplaty nemocen-
ské zaměstnavatelem 
v prvních třech dnech 
nemoci. Firmám by měly 
být na oplátku sníženy 
odvody na nemocenské 
pojištění. Počítá s tím 
upravená verze novely 
zákoníku práce.

Soud zamítl žalobu 
na KSČM a Semelovou 
Obvodní soud pro Pra- 
hu 1 zamítl jako nedůvod-
nou žalobu zastupitele 
za TOP 09 Michala Kincla 
na KSČM a poslankyni 
Martu Semelovou kvůli je-
jím výrokům o popravené 
političce Miladě Horákové 
či o invazi vojsk Varšavské 
smlouvy v roce 1968. Roz-
hodnutí není pravomocné. 
Kincl v žalobě požadoval 
písemnou omluvu. /čtk/

KrátceCelníci hlásí rekord 
u spotřební daně



n Konkurzů tuzem-
ských firem a živ-
nostníků v loňském 
roce proběhlo téměř 
2200. Oproti roku 
2014 se jedná o pokles 
o osm procent.

Poprvé od roku 2008 se loni 
v Česku snížil počet firem-
ních konkurzů. Z analýzy 
společnosti Creditreform 
vyplývá, že nižší byl i počet 
povolených reorganizací.

Konkurz či reorganizace 
jsou jediné dvě možnosti, 
jak řešit soudně prohlášený 
úpadek právnických osob 
v potížích.

Očekávání 
společnosti 
Creditreform 
pro rok 2016 
jsou rovněž 
optimistická. 
Důvodem je předpoklad, že 
růst ekonomiky bude po-
kračovat i v letošním roce. 
V souvislosti s tím se má 
zlepšovat i situace na trhu 

práce. Současně lze podle 
společnosti očekávat mírný 
nárůst mezd.„Vzhledem 
k ekonomickému vývoji 

a tomu, že se 
v minulých 
letech počet 
firem pro-
střednictvím 
insolvencí 
a konkurzů 

výrazně pročistil, očekává-
me v oblasti firemních kra-
chů i pro rok 2016 klesající 
tendence,“ uvedla agentura. 
/duk/
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n Zadlužený státní 
dopravce si přijde na 
zhruba 600 milionů 
korun. Penta může za-
čít v Praze na Florenci 
realizovat projekt 
obchodního okrsku. 

Jan Šindelář

Představenstvo Českých 
drah dostalo od dozorčí rady 
svolení k jednání o prodeji 
pozemků na Masarykově 
nádraží investiční skupině 
Penta. Radní se souhla-
sem váhali dlouhé měsíce 
a nechali si k němu vypra-
covat hned několik právních 
stanovisek. Penta se naopak 
od začátku domáhala svého 
předkupního práva a včera 
se dočkala. 

K transakci dojde díky do-
datkům k původní smlouvě 
z roku 2004, podpisy se oče-
kávají do konce ledna. Penta 
chce zanedbanou oblast za 
sedm miliard korun promě-
nit v obchodně-administra-
tivní centrum. V první fázi 
dráhy prodají zhruba deset 
tisíc metrů čtverečních po-
dél ulice Na Florenci. Penta 
za tento hektar zaplatí  
235 milionů korun. Rada rov-
něž dala slib, že později po-
světí i prodej zbylých pozem-
ků za magistrálou a podél 

Dráhy prodají Pentě pozemky 
u Masarykova nádraží

Podniků krachuje 
méně. Trh se již 
pročistil.

Počet konkurzů se snížil

součást Projektu. Skupina Penta musí v rámci dohody investovat desítky milionů i do budovy Masarykova nádraží. To má získat 
na třicet let do nájmu.
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Společnost Sazka v největší 
hře Sportka loni utržila  
5,8 miliardy korun, mezi-
ročně o 11,1 procenta více. 
Celkem 288 sázejícím Sazka 
vyplatila na výhrách více než 
milion korun, ve hře Euro-
jackpot navíc jeden výherce 
získal téměř 2,5 miliardy 
korun.

„Hlavním důvodem re-
kordního počtu výher a tržeb 
jsou inovace v portfoliu her, 
kdy se zvýšil počet miliono-

vých výher,“ uvedl generální 
ředitel Sazky Robert Chvátal.

Počet milionářů vzrostl 
v meziročním srovnání 
téměř trojnásobně, v roce 
2014 jich bylo 106. Historicky 
nejvyšší výhru 2,5 miliardy 
korun si v květnu ve hře 
Eurojackpot připsal sázející 
z Pardubického kraje. 

V Eurojackpotu dosáhly 
tržby Sazky 1,2 miliardy 
korun. Zde není meziroční 
srovnání k dispozici. /čtk/

tržby ze hry sportka 
vzrostly o desetinu

Hybernské ulice, které nyní 
využívá pošta. Celkově tak 
dráhy prodají 22 tisíc metrů 
čtverečních, za což by mohly 
získat dle nejnovějších infor-
mací až 600 milionů. Změní 
se i splátkový kalendář.

 Podle původních návrhů 
měla Penta zaplatit zpo-
čátku 110 milionů a zbytek 
až podle podlahové plochy 
zkolaudované budovy. Nově 
si dráhy na peníze sáhnou 
rychleji, ihned po podpisu 

dodatků. „Jsme rádi, že došlo 
k dohodě. Dráhy dostanou 
potřebné peníze a Penta 
může pokračovat v rozvoji 
lokality bez větší časové pro-
dlevy,“ řekl mluvčí skupiny 
Ivo Mravinac. Penta chce 
do zbudování takzvaného 
Central Business Districtu 
investovat zhruba sedm mi-
liard korun. Na nádraží bude 
zachován provoz a v budouc-
nu sem bude zaústěna dráha 
z letiště. Jenže vše není tak 

idylické. Otázka se vznáší 
právě nad osudem historic-
ké nádražní budovy. Ta je 
součástí projektu. Dohoda 
drah s Pentou upřesnila 
částku, kterou skupina musí 
do budovy investovat. 

Jde o 135 milionů korun, 
z toho ale už desítky mili-
onů spolkla rekonstrukce 
historického vestibulu. Za 
to má Penta nádraží dostat 
do nájmu na třicet let. „Nově 
se přesně  definuje, jakým 

způsobem mají investovat 
a do čeho,“ uvedl předseda 
dozorčí rady Milan Feranec. 
Do budoucna ale podle něj 
dráhy chtějí jednat s Pentou 
o vyvázání z nájemní smlou-
vy. Dráhy by pak nádraží 
převedly na Správu želez-
niční dopravní cesty, která 
by náklady Penty zřejmě 
kompenzovala. Penta tyto 
nápady zatím nekomentuje 
a s využitím nádraží nadále 
počítá.



n Radnice i developeři 
zahájili novou vlnu 
v budování areálů 
pro průmysl a sklady. 
Vsázejí hlavně na do-
davatele automobilek 
a logistické uzly pro 
e-shopy. 

Daniel Novák

Expanze průmyslových 
výrobců i bouřlivý rozvoj 
internetového nakupování 
svádí developery i města 
k vytváření nových průmys-
lových zón. Za poslední rok 
investoři požádali o posou-
zení vlivů stavby na životní 
prostředí u deseti takových-
to areálů. Z roku 2014 jsou 
v databázi EIA jen čtyři nové 
projekty. 

V Česku je nyní  
368 průmyslových 
zón, jež jsou 
podle agentury 
CzechInvest 
z 81 procent 
zaplněny. 

Zvláště 
atraktivní 
je pro inves-
tory tradičně 
okolí Prahy, Brna 
a Plzně. „Nicméně 
z důvodu stále více 
omezené dostupnosti po-
zemků pro novou výstavbu, 
která zde panuje, by se měl 
zájem častěji přesouvat i do 
lokalit vzdálenějších od 
těchto měst,“ komentoval 
situaci Jakub Holec, ředitel 
poradenské společnosti  
108 Agency.

Do popředí se dostávají 
lokality u německých hranic. 
„Největší poptávku budou 
dál vytvářet společnosti 
navázané na západní trhy, 
především na Německo,“ 
uvedl Milan Kratina, šéf 
představenstva developerské 
firmy Accolade. Staví zóny 
například v Chebu, Aši nebo 
v Ostrově u Stříbra. Prim 
v poptávce podle něj hrají 
internetoví obchodníci a vý-
robní podniky.

Například investor do prů-
myslových pozemků Letten-

mayer již začal připravovat 
další fázi rozvoje skladového 
komplexu v Jirnech u dálni-
ce D11. „Do popředí zájmu 
se dostávají rovněž dříve 
zatracované lokality severně 
a severovýchodně od Prahy,“ 
dodal Holec ze 108 Agency. 

Boj lze očekávat rovněž 
o poslední volné pozemky 
u dálnice D1 mezi Prahou 
a Brnem. Tamní radnice 
již nejsou příliš svolné ke 
změně územních plánů ve 
prospěch průmyslu. Sou-
kromý investor tam začal 
chystat zónu ve Vystrkově 
u Humpolce. „Je to v souladu 
s naším územním plánem 
a mohlo by to mít vliv na 
zaměstnanost,“ řekl již dříve 
České tiskové kanceláři sta-
rosta Vystrkova. 

S napojením nové prů-
myslové zóny na D1 počítá 

také radnice Třebíče. 
Pro chystaný areál 

vykoupí osm 
hektarů po-

zemků. Město 
už o podpoře 
záměru jedná 
se státní 
agenturou 

CzechInvest. 
Budovatelský 

optimismus však 
chladí konzultanti 

z globální společnost 
TMF Group. Navzdory 
dobré poloze a rostoucí 
ekonomice čelí zahraniční 
investoři řadě důvodů, proč 
se nakonec Česku vyhnout. 
Od byrokratických překážek 
pro začínající firmy přes 
komplikované stavební 
předpisy a nerozvinutou 
ochranu investorů až po 
vysoké náklady na vymáhání 
smluvních závazků a hubené 
výtěžky z konkurzů zkracho-
vanců. 

Dlouhodobě se strate-
gického investora nedaří 
přitáhnout například velké 
průmyslové zóně v Holešo-
vě na Kroměřížsku. Spolu 
s ostravským Mošnovem 
a mosteckou zónou Joseph 
ji proto vláda zařadila mezi 
lokality, v nichž investoři 
mohou čerpat vyšší pobídky 
než jinde. 
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Průmyslové zóny 
prožívají silný 
růst

Loni  požádalo 
o posouzení 

ekologických dopadů 

10
nových zón; předloni  

to byly pouze čtyři.

Banka Zuno otevírá 
kontaktní místa
On-line banka Zuno vstupu-
je do světa mimo internet. 
V šesti místech zahajuje 
provoz míst pro klienty. 
Zřizuje je ve spolupráci s fi-
nančněporadenskou společ-
ností Chytrý Honza v rámci 
konceptu Chytré adresy. Do 
konce roku jich chce otevřít 
minimálně dvacítku. /žiž/ 
 Více e15.cz

Finep prodal  
víc bytů
Developerská společnost 
Finep loni prodala 617 bytů, 
meziročně zhruba o pětinu 
více. Do rezidenční výstavby 
investovala přibližně  
1,7 miliardy korun. „Pokořili 
jsme předchozí rok a také 
plány, původně jsme chtěli 
prodat přibližně 500 bytů,“ 
uvedl ředitel Finepu Tomáš 
Pardubický. 

Vítek získal další  
luxusní hotely
Skupina CPI Hotels 
miliardáře Radovana Vítka 
převzala provoz bývalého 
pražského hotelu Mariott 
Executive Apartments 
a nově provozuje i Starlight 
Suiten Hotel v Budapešti. 
Celkem tak provozuje  
28 hotelů. Podle šéfa CPI 
Hotels Jana Kratiny se sázka 
na kvalitu vyplácí. /čtk/

Krátce

n Startovač.cz loni 
vybral na projekty 
devatenáct milionů 
korun.

Dušan Kűtner

Přes portál Startovač.cz lidé 
v loňském roce poslali na 
umělecké, podnikatelské 
a další projekty 19 milionů 
korun, což je trojnásobek 
částky vybrané v roce 2014. 
Vyplývá to z aktuálních 
údajů portálu, který je po 
Hithit.cz druhým největším 
v Česku.

„V roce 2015 bylo překo-
náno vše, co se dosud na 

naší crowdfundingové scéně 
i na Startovači samotném 
přihodilo,“ uvedl za portál 
Petr Tomek. 

Nejúspěšnější projekt byl 
Trabantem napříč Ticho-
mořím Dana Přibáně a jeho 
kolegů. Celkem 3860 lidí 
jim na dofinancování cesty 
a natočení filmu poslalo 2,8 
milionu korun, tedy téměř 
šestkrát tolik, než byl pů-
vodně požadovaný půlmi-
lion. Rekordní bylo i tempo 
výběru. Přibáňovi se totiž 
podařilo základní částku 
vybrat za pouhých 24 ho-
din, první milion pak za 
dva dny. Na vybrání peněz 
je přitom dána lhůta 30 dní 

a ani přesto se to mnohým 
nepodaří.

O šest set tisíc korun 
méně pak lidé poslali pro-
jektu internetové televize 
Daniely Drtinové a Martina 
Veselovského DVTV Extra. 
Částka 2,2 milionu zname-
ná 290 procent původně 
požadované sumy. Třetím 
nejúspěšnějším projektem 
byl pražský festival světla 
a videomappingu Vyšlete 
signál, který získal milion 
korun. 
Crowdfunding je systém 
hromadného financování, 
který se využívá, když selže 
tradiční financování inves-
tory či bankami. Více e15.cz

nejvíc vybrali trabantisté

Do tichoMoří. Na dofinancování cesty a natočení filmu získal projekt Trabantem do Tichomoří 
téměř tři miliony korun.
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n Energetická skupina 
chystá prodej sed-
minového podílu ve 
svém fondu obnovitel-
ných zdrojů ČEZ OZ.

Jaroslav Bukovský, Jan Stuchlík

Skupina ČEZ hodlá otevřít 
byznys s obnovitelnými 
zdroji novým investorům. 
Firma připravuje prodej 
sedminového podílu ve 
fondu ČEZ OZ, v němž sou-
středí desítky svých českých 
akvizic. Více než pět milionů 
akcií fondu už ČEZ uvedl na 

pražskou burzu a zvažuje 
prodej až poloviny cenných 
papírů fondu.

„I po prodeji 
podílu hod-
láme zůstat 
majoritním 
vlastníkem 
fondu,“ 
uvádí mluvčí 
skupiny 
ČEZ Ladislav 
Kříž. Posled-
ní ocenění 
aktiv fondu ČEZ 
OZ mluví o majetku 
v hodnotě kolem 14 miliard 
korun. Na dividendách ener-
getická skupina od roku 2013 

z fondu získala přes čtyři 
miliardy korun. 

„Byli jsme v tomto 
směru již kontak-

továni investory, 
ale zatím bez 

konkrétního 
výsledku,“ do-
dává na adresu 
zájemců Kříž. 
Možný vstup 

investorů do 
fondu avizoval 

ČEZ už při založe-
ní fondu v roce 2011, 

ale až nyní v tomto smě-
ru podnikl první formální 
krok. „Prodej části akcií fon-
du by byl v souladu s přesu-

nem zájmu ČEZ o obnovitel-
né zdroje v Německu, možná 
je také částečně odrazem 
ne zrovna předvídatelného 
přístupu k politice podpory 
zelené energie v Česku,“ uvá-
dí analytik Cyrrusu Marek 
Hatlapatka. 

O podíl by mohly mít 
zájem zahraniční investiční 
fondy, které se zaměřují na 
obnovitelné zdroje a ener-
getickou infrastrukturu. 
V Česku se v uplynulých 
letech podle informací 
z bankovních kruhů několik 
fondů po možných akvizi-
cích poohlíželo. Dostupné 
elektrárny však byly pro 

tento typ investorů příliš 
malé. Podíl na zelených 
elektrárnách ČEZ by poža-
davky na velikost aktiv už 
mohl splňovat. 

Majetkové jádro uzavře-
ného investiční fondu ČEZ 
OZ tvoří deset solárních 
elektráren s výkonem přes  
122 megawattů. Na celko-
vém výkonu portfolia fondu 
se sluneční elektrárny po-
dílejí ze 62 procent a tržby 
fondu tvoří ze 78 procent. 
Součástí je i osmnáct 
malých vodních elektráren, 
jedna velká, dva větrné 
parky a jedna bioplynová 
stanice. 
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ČEz nabízí část svého byznysu 
s obnovitelnými zdroji
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n Expanzi čínského 
investora CEFC v Čes-
ku provází obsazování 
míst ve statutárních 
orgánech nakoupe-
ných firem.

Dušan Kütner

Jaroslav Tvrdík po nedáv-
ném zvolení do dozorčí rady 
fotbalové Slavie získal i post 
člena dozorčí rady Pivovarů 
Lobkowicz, v nichž nedávno 
čínská CEFC koupila zhruba 
osmdesátiprocentní podíl.
Do rady Tvrdíka a další dva 
nové členy zvolila valná hro-
mada Pivovarů Lobkowicz 
Group poté, co na své posty 
rezignovali dlouholetí členo-
vé a spolumajitelé skupiny 
Grzegorz Hóta, Martin Burda 
a Eva Kropová.

„Jaroslav Tvrdík je čle-
nem představenstva CEFC 
Investment Europe, jež drží 
sedmdesátiprocentní podíl 
ve společnosti Lapasan. Ta 
je majoritním vlastníkem 
skupiny Lobkowicz. Pan 
Jaroslav Tvrdík tak v dozorčí 
radě pivovarů reprezentuje 

majoritního akcionáře,“ 
uvedla mluvčí páté největší 
tuzemské pivovarnické sku-
piny Renata Melíšková.

 Společně s Tvrdíkem byli 
do dozorčí rady zvoleni i Mi-
loš Badida a Radek Placan-
da. Zvoleni byli na základě 
návrhu čínských většino-
vých majitelů. Původně totiž 
mezi trojicí navrhovanou 
představenstvem firmy Tvr-
dík nefiguroval a místo něj 
se mělo hlasovat o zvolení 
Libora Kaisera.

Představenstvo ale svůj 
návrh po předložení pro-
tinávrhu Lapasanu stáhlo. 
Tvrdík tak nyní figuruje 
minimálně v pěti firmách 
a institucích spojených s in-
vestorskou aktivitou čínské 
CEFC v Česku.

Od předloňského září je 
prezidentem Smíšené česko-
-čínské komory, jednatelem 
Lapasanu a členem předsta-
venstva CEFC Investment 
Europe. Loni v listopadu byl 
zvolen do dozorčí rady Sla-
vie a v prosinci do stejného 
orgánu skupiny Lobkowicz.
Poslední změny ještě nebyly 
zapsány do obchodního 
rejstříku.

Jaroslav Tvrdík získal post  
v Pivovarech Lobkowicz

Hodnota 
fondu ČEZ OZ činí 

14
miliard korun.

Po sLavii i do Pivovaru. Jaroslav Tvrdík do fotbalového 
klubu nastoupil v listopadu.
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Chytrá auta 
polepší 
řidiče 

Zařízení umožňující sběr 
a analýzu dat odečítaných 
přímo z automobilů by 
podle průzkumu Lease-
Plan Mobility Monitor 
výrazně zvýšilo komfort 
řidičů a firmám ušetřilo až 
pětinu nákladů na provoz 
vozidel.

„Telematika může vylep-
šit efektivitu firemních vo-
zových flotil. Bude mít vliv 
na ekonomické ukazatele, 
protože vyšší bezpečnost, 
ale i návratnost odcize-
ných vozidel povedou ke 
snížení počtu pojistných 
událostí,“ uvedl obchodní 
ředitel společnosti Lease-
Plan Nick Salkeld.

Podle průzkumu jeho 
firmy roste i počet řidičů, 
kteří by korigovali své 
návyky, pokud by do jejich 
vozu byla telematická 
jednotka nainstalována. 
Své chování by v takovém 
případě změnilo téměř 
čtyřicet procent  řidičů. 
Konkrétně patnáct pro-
cent by podle průzkumu 
řídilo opatrněji, 12 procent  
by se více věnovalo spotře-
bě paliva a devět procent  
by jezdilo pomaleji. /nos/
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n Na konci ledna si 
z čerstvě vybudované-
ho terminálu Sabine 
Pass odveze první 
dodávku americké-
ho LNG společnost 
BG Group. I když je 
americký LNG levný, 
v Evropě zatím cenově 
prohrává.

Jan Stuchlík

Dějiště dvou bitev z ame-
rické občanské války, průliv 
Sabine Pass, se stává symbo-
lem amerického vstupu na 
světové trhy se zkapalněným 
zemním plynem LNG. Na 
konci ledna si z tamějšího 
terminálu na zkapalňová-
ní plynu, který postavila 
společnost Cheniere Energy, 
odveze britská skupina BG 
Group první zásilku americ-
kého LNG. Začne éra, kterou 
mnozí analytici považují za 
revoluci na světovém trhu se 
zemním plynem.

Do první z celkově pláno-
vaných šesti zkapalňovacích 
linek v Sabine Pass už prou-
dí denně přes 140 tisíc metrů 
krychlových zemního plynu 
a podchlazenou kapalinou 

Usa začínají vyvážet 
kapalný zemní plyn

Země Množství Kurz

Austrálie 1 17,798

Čína 1 3,845

Dánsko 1 3,623

EMU 1 27,025

Chorvatsko 1 3,538

Japonsko 100 21,255

Kanada 1 17,865

Maďarsko 100 8,586

Norsko 1 2,806

Polsko 1 6,231

Rusko 100 33,815

Švédsko 1 2,927

Švýcarsko 1 24,918

Turecko 1 8,361

USA 1 25,196

Velká Británie 1 36,829

Kurzovní lístek ČNB Platnost od 6. 1. 2016 

Název Kurz [Kč] Změna  [%]

CETV 63,50 -1,09

ČEZ 418,00 -1,55

Erste Bank 764,90 -0,46

Fortuna 79,25 -0,94

Kofola 489,90 -1,23

KB 4953,00 0,10

NWR 0,10 0,00

O2 CR 253,90 0,28

Pegas 720,20 -1,07

Philip Mor. ČR 12 000,00 0,03

PLG 207,50 0,00

TMR 610,00 0,00

Unipetrol 161,60 1,32

VIG 670,00 0,07

Celkový objem (v tisících korun) 433 800,31 

Akcie na pražské burze 6. 1. 2016 

spotovém trhu za asi sedm 
dolarů. „Je jasné, že na za-
čátku roku 2016 je americký 
LNG v Evropě nekonkuren-
ceschopný. V Asii se cenově 
vyrovná stávajícím kon-
traktům. Ale klesající cena 
ropy, na niž jsou dlouhodobé 
smlouvy navázány, ho z trhu 
brzy začne vytlačovat,“ říká 
Nikos Tsafos, hlavní analytik 
společnosti Enalytica. Obrat 
se čeká až v roce 2020.

Nástup amerického LNG 
podle analytiků bude tlačit 
cenu LNG na spotovém trhu 
dolů. Navíc přispěje k po-
klesu cen z dlouhodobých 
kontraktů. Cheniere a další 
americké firmy sázejí na růst 
poptávky po LNG v Evropě 
a Asii. Do roku 2025 by ev-
ropská poptávka měla vzrůst 
podle odhadů konzultantů 
z Wood Mackenzie na trojná-
sobek loňské spotřeby. V Asii 
by zájem o LNG měl vzrůst 
o dvě třetiny. 

Americká společnost Apple 
se v tomto čtvrtletí chystá 
asi o 30 procent snížit vý-
robu nejnovějších telefonů 
iPhone, jejichž zásoby 
u prodejců se zvyšují. Na-
psal to japonský list Nikkei. 

Dohady o omezení 
produkce potvrzuje také 
informace, podle níž 
tchajwanská společnost 
Foxconn, která je výrobcem 
většiny iPhonů, během 
týdne oslav začátku nového 
lunárního roku nezvykle 
omezí produkci a pracovní 
dobu. Akcie Applu po těch-
to zprávách oslabily.

„Ve dnech čínského 
nového roku zaměstnanci 
obvykle slouží přesčasy. 
letos však Foxconn výrobu 
přeruší,“ řekl agentuře 
Reuters informovaný zdroj. 
Oslavy čínského nového 
roku začínají 8. února.

List Nikkei napsal, že 
zásoby přístrojů iPhone 6 
a iPhone 6 Plus narůstají. 
Firma proto omezí výrobu, 
aby prodejci mohli zásoby 
vyprodat. Výroba by se měla 
vrátit k normálu v období 
duben až červen. Apple se 
ke zprávě podle agentury 
Reuters nevyjádřil. /čtk/

apple omezí 
výrobu iPhonů

Asie při ceně devět dolarů za 
MBtu. Nově budované aus-
tralské terminály potřebují 
dvakrát vyšší cenu.

Z pohledu zisku nebude 
první vypravená loď zrovna 
velký úspěch. V Evropě dnes 
plyn na spotových trzích sto-
jí zhruba pět dolarů za MBtu. 
V Asii se kupuje LNG na 

plyn na evropských spoto-
vých trzích.

Cheniere Energy tvrdí, že 
díky nízké ceně plynu v USA 
a relativně nízkým nákla-
dům na stavbu terminálu 
bude mít Sabine Pass nad 
světovými konkurenty 
navrch. Odběratelům stačí, 
když se LNG bude ve světě 
prodávat kolem osmi dolarů 
za MBtu. Do Evropy se podle 
Cheniere vyplatí vyvážet ješ-
tě při ceně sedm dolarů a do 

se plní exportní zásobník, 
potvrdil agentuře Bloom-
berg Richard Ennis z banky 
ING, která výstavbu termi-
nálu financuje. Svět se tak 
konečně bude moci podílet 
na americké břidlicové re-
voluci, která dokázala srazit 
cenu zemního plynu v USA 
za deset let na čtvrtinu. Při 
aktuální ceně 2,10 dolaru za 
milion britských termálních 
jednotek (MBtu) je americký 
plyn dvakrát levnější než 

PřiPraveno. Kvůli nízké 
ceně v Evropě se první LNG 
z Louisiany uplatní spíše v Asii.
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Kalkulace ceny LNG  
ze Sabine Pass  
(v dolarech/MBtu)

cena plynu (115 % 
spotové ceny  
Henry Hub)

2,42

fixní poplatek  
za zkapalnění

2,25–3,00

doprava  
(hradí odběratel)

1,50

celkem 6,17–6,92

spotová cena plynu  
v Evropě

4,90

spotová cena LNG 
v Asii

7,70

Pramen monitor E15



n Obchodníky s ko-
moditami v současné 
době nejvíce zajímá 
počasí.

Zdeněk Pečený

Nejsilnější jev El Niño za po-
sledních dvacet let, kterému 
se za vinu dávají povodně 
v Latinské Americe, v Kali-
fornii a v Británii či sucha 
v Asii, by mohl vystřídat 
opačný fenomén – La Niña. 

Australský meteorologický 
úřad odhaduje pravděpodob-
nost, že v polovině letošního 
roku La Niña skutečně dora-
zí, na 50 procent. Na pozoru 
se mají obchodníci s komodi-
tami, farmáři i těžaři. Budou 
pečlivě sledovat teploty moří 
a oceánů, které jsou s tímto 
jevem spojené. La Niña tra-
dičně přináší déšť a záplavy 
do Austrálie a Asie a naopak 
způsobuje sucho na americ-

kých kontinentech. Podle 
chicagské komoditní burzy 
CME jsou silné ročníky jevu 
La Niña spojeny s výraznou 
volatilitou na komoditních 
trzích. 

Nejohroženějšími komo-
ditami jsou ty zemědělské. 
Výrazné deště, které na 
kolumbijské plantáže přinesl 
El Niño, ohrožují úrodu kávy. 
Před pěti lety způsobily 
deště rozšíření plísně, která 
poškodila celou sklizeň.

Narušeny mohou být také 
dodávky uhlí. Při posled-
ní velké La Niña v letech 
2010–2011 došlo k zaplavení 
australských dolů, v nichž 
se těží koksovatelné uhlí. 
Stejné problémy mohou mít 
těžaři v jihovýchodní Asii či 
železnorudné doly v Indii. 

El Niño podle australských 
meteorologů dosáhl vrcholu 
v uplynulých týdnech a si-
tuace se vrátí do normálu ve 
druhém čtvrtletí roku. 

el niño polevuje, komodity  
se chystají na La niñu

www.e15.cz | 9 |

Jev El Niño (chlapec) nastává po zeslabení studeného •	
tichomořského proudu, který postupuje severně podél západních 
břehů Jižní Ameriky. Oteplení Pacifiku ovlivňuje i počasí v oblasti 
Indického oceánu. V Asii bývá sucho a horko, v Americe prší.

Jev La Niña (děvče) je charakterizován naopak zesílením téhož •	
studeného tichomořského proudu a přináší chladné vody až 
k rovníku. Oba jevy působí s větší silou na jižní polokouli, proto se 
pro ně užívá termín jižní oscilace. La Niña se ale v zimě 2010/2011 
projevila nejsilněji za sto let a způsobila i chladnější zimu v Evropě. 

el niño  
a La niña

Neopomeňme 
evropské  
akcie 

Jedním z našich předpokladů 
vývoje na globálních finanč-
ních trzích pro letošní rok 
je obnovený růst cen ropy 

k úrovním 60 dolarů za barel. 
Profitovat by mohla i jiná ak-
tiva jako například dluhopisy 
navázané na inflaci, měny 
komoditních států či akcie 
sektorů s vysokou expozicí 
vůči ropě. Příznivým fakto-
rem pro akciový trh by měly 
být i akvizice a fúze a posun 
kapitálové struktury podniků 
směrem k vyššímu zadlužení. 
Z pohledu regionálního prefe-
rujeme především eurozónu 
před Spojenými státy. Expo-
zici vůči americkým akciím 
či dluhopisům doporučujeme 
snížit, když centrální banka 
bude pokračovat ve zvyšování 

úrokových sazeb a ocenění 
akcií již dosáhlo vysokých 
úrovní. Eurozóna se jeví jako 
atraktivnější, když ECB bude 
dále měnovou politiku uvol-
ňovat a hospodářský růst by 
měl zrychlit. V Asii by se mělo 
dařit japonským nebo indic-
kým indexům. Akcie japon-
ských firem by měly těžit ze 
zlepšující se ziskovosti, která 
má prostor pro růst mimo jiné 
díky relativně nízkému zadlu-
žení. Po pěti letech propadu 
cen aktiv rozvíjejících se trhů 
by mohla půdu pod nohama 
nalézat i ona. Především 
východoevropská aktiva by 

mohla těžit ze zlepšujících se 
fundamentů, levného ocenění 
a uvolněné měnové politiky. 
Pražská burza by letos na 
základě našich odhadů mohla 
nabídnout potenciál zhruba 
17 procent. Přes aktuální 
nepříznivý vývoj patří mezi 
nejpreferovanější tituly tu-
zemského parketu ČEZ, který 
by měl nabízet velmi atrak-
tivní dividendový výnos. Ná-
kupní doporučení máme i pro 
textilku Pegas, zajímavé zisky 
by mohly přinést i investice do 
finančních titulů.

Autor je ekonomem Komerční banky

Z parketu

Miroslav Frayer

Změna strategie VW 
potrvá až tři roky 
Německé automobilce 
Volkswagen bude trvat 
dva až tři roky, než po 
skandálu kolem měření 
emisí dokončí změnu 
strategie a podnikové 
struktury. Týdeníku 
Wirtschaftswoche to řekl 
šéf společnosti Matthi-
as Müller. Skupina by 
se podle něj měla místo 
zvyšování prodeje zaměřit 
na zlepšování ziskovosti. 
 více e15.cz

Soukromý sektor USA 
překvapil tvorbou míst 
Soukromí zaměstnavatelé 
v USA v prosinci vytvořili 
257 tisíc nových pracov-
ních míst. Oznámila to 
organizace ADP. Výsledek 
tak výrazně překonal 
očekávání analytiků. Jde 
o nejvyšší číslo za celý rok.
 více e15.cz

Podnikatelská aktivita 
v eurozóně dál roste 
Růst podnikatelské akti-
vity v eurozóně v prosinci 
mírně zrychlil a tempo 
tvorby nových pracovních 
míst ve firemním sektoru 
dosáhlo nejvyšší úrovně 
za téměř pět let. Vyplývá 
to z průzkumu společnosti 
Markit. Index podnika-
telské aktivity v prosinci 
stoupl na 54,3 bodu z listo-
padových 54,2 bodu. 

Kazachstán prodá 
desítky podniků 
Vláda Kazachstánu hodlá 
během čtyř let prodat po-
díly v 65 podnicích. Patří 
mezi ně letecký přepravce 
Air Astana, státní ropná 
a plynárenská společ-
nost KazMunayGas nebo 
operátor Kazachtelekom. 
Kazachstán potřebuje 
kompenzovat propad 
příjmů z prodeje ropy. 

Automobilka Audi  
měla rekordní rok 
Německý výrobce luxus-
ních vozů Audi loni prodal 
více než 1,8 milionu vozů, 
což je rekord. Ve srovnání 
s rokem 2014 prodej stoupl 
o 3,5 procenta, hlavně 
díky 11procentnímu růstu 
v USA.  /čtk/ více e15.cz

Krátce

DíLo zkázy. V letošní sezoně se El Niño podepsal i na stavu infra-
struktury v jižní Kalifornii. Tuto silnici v Santa Claritě zničily sesuvy 
půdy po vydatných listopadových deštích.  
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n Nukleární zkouška 
vyvolala pobouření 
po celém světě. Mimo-
řádně se kvůli ní sešla 
Rada bezpečnosti OSN. 

Zdeněk Pečený

Korejská lidově demokratic-
ká republika včera vypustila 
do éteru zprávu, že provedla 
úspěšný test miniaturizova-
né vodíkové pumy. „Dá nám 
větší nukleární kapacitu 
a pomůže nám přežít hrozby 
ze strany Spojených států 
a dalších zemí,“ zaznělo vče-

ra z pchjongjangské státní 
televize. Tento krok se oka-
mžitě setkal s mezinárodním 
odsouzením a pochybami.

Pokud by se zpráva potvr-
dila, šlo by již o čtvrtý serve-
rokorejský test jaderné bom-
by od roku 2006 a v případě 
skutečně vodíkové bomby by 
znamenal významný impulz 
celosvětovému zbrojení. 
Experti však pochybují. „Se-
verní Korea činila prohlášení 
o svém jaderném a raketo-
vém programu i v minulosti, 
ta se ale nepotvrdila,“ uvedla 
Melissa Hanhamová z ka-
lifornského Střediska pro 
nešíření jaderných zbraní.

KLDr ohlásila test vodíkové 
pumy, svět jí moc nevěří

„Silně apelujeme, aby se 
Severní Korea držela svého 
závazku na jaderné odzbro-
jení a aby nedělala nic, co 
by mohlo situaci zhoršit,“ 
uvedla mluvčí čínského 

ministerstva zahraničí Chua 
Čchun-jing. Poslanci v Mosk-
vě výbuch dokonce označili 
za přímé ohrožení ruské 
národní bezpečnosti.
 Sledujte E15.cz

V čem se od sebe liší jaderná puma od vodíkové? První je založena 
na principu štěpení jader atomů, ta druhá naopak využívá energii 
z termonukleární fúze, tedy slučování atomových jader za pomoci 
vysoké teploty nebo tlaku. Je mnohem silnější a její výroba je 
technicky náročnější. První vodíková bomba byla vyzkoušena 1. lis- 
topadu 1952 na pokusné atomové střelnici USA na tichomořském 
atolu Eniwetok a hned bylo jasné, že jde o nejničivější zbraň 
v dějinách lidstva. Termonukleární exploze, která byla vyvrcholením 
dlouholetého vývoje, tehdy svou silou zaskočila i samotné autory 
projektu. „Klasické“  štěpné jaderné bomby, jejichž účinky po použití 
nad  japonskými městy Hirošima a Nagasaki strašily celý svět, se 
náhle ocitly v „druhé lize“. Z vojenského hlediska se staly vhodnými 
spíše jen k plnění taktických úkolů než k nasazení jako zbraně 
strategického významu. /hý/ 

nejničivější zbraň 
v dějinách lidstva

Jižní Korea a Spojené státy 
zaznamenaly poblíž severe-
korejské jaderné střelnice 
Pchunggje ráno místního 
času otřesy o síle 5,1 stupně, 
což je stejně jako při posled-
ním testu v roce 2013. „Vý-
buch, kterého měli docílit, by 
musel být desetkrát větší,“ 
uvedl pro BBC Bruce Ben-
nett, analytik Rand Corpo-
ration. „Takže Kim Čong-un 
lže, když říká, že provedli vo-
díkový test. Buď použili jen 
účinnější jadernou pumu, 
nebo vodíková část nezafun-
govala.“ Pochybnosti panují 
i v Číně. „Data nenaznačují, 
že by mělo jít o vodíkovou 
bombu,“ řekl čínské státní 
televizi CCTV armádní ex-
pert Tu Wen-lung. 

Akt mimo jiné odsoudily 
EU, NATO i Rada bezpečnosti 
OSN. Ta hned na večer svo-
lala nouzové zasedání. „Od-
suzujeme jakékoli porušení 
rezolucí Rady bezpečnosti 
OSN a vyzýváme severoko-
rejskou vládu k respektování 
mezinárodních pravidel a zá-
vazků,“ citoval deník Finan-
cial Times mluvčího Rady 
bezpečnosti Neda Price.

Severokorejská jaderná 
zkouška ale nepobouřila jen 
západní politiky, ale také 
Čínu. Ta přitom platí za 
největšího spojence KLDR. Pramen reuters

Severokorejská jaderná zařízení

SEVERNÍ 
KOREA

JIŽNÍ 
KOREA

místa výbuchů

odpalovací základny

reaktor (lehká voda)

reaktor (plynový grafit)

výzkum a vývoj

zpracování

obohacování uranem

Tečchon

Tongchang

Jong Ho Ri

SOul

Kanggje 
Národní vojenská 
vysoká škola

Jongbjon 

Pchjongsong
PchJONgJANg

Kim Il Sungova Univerzita
Technologická  
univerzita Kimčchek
pokusný urychlovač

Musudan

Kumho - čigu

Hamhung - Universita 
chemického průmyslu

Pchunggje

Chonma - san

Pakčchon

demilitarizační  
zóna

pobřežní linie

Východo- 
japonské  
moře

přímo oD pramEnE. 
Mimořádné oznámení své 
vlády o ukončení testu vo-

díkové pumy, který pomůže 
zkvalitnit nukleární arzenál 

severokorejské armády „proti 
hrozbě ze strany USA 

a dalších zemí“, sledovaly 
v přímém přenosu v ulicích 

Pchjongjangu tisíce lidí.  
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Saúdská Arábie musí 
přestat vytvářet napětí 
s Íránem. Po setkání s irác-
kým ministrem zahraničí 
Ibráhímem Džaafarím to 
v Teheránu řekl 
jeho íránský 
protějšek 
Mohammad 
Džavád Zaríf. 
„Saúdská Ará-
bie se dva a půl 
roku staví proti 
úsilí íránské 
diplomacie 
a musí s tou-
to tendencí, která vede 
k napětí, přestat,“ řekl 
Zaríf. Připomněl, že Rijád 
kritizoval i dohodu o írán-
ském jaderném programu, 
kterou loni s Teheránem 
dojednaly světové velmoci. 
Tím je podle Zarífa Saúdská 
Arábie na stejné straně jako 
Izrael, který byl rovněž vel-
kým odpůrcem dohody.

Vyostření vztahů vyvolala 
tvrdá íránská reakce na 
sobotní hromadnou popra-
vu v Saúdské Arábii. Mezi 
47 odsouzenci byli čtyři 

šíité včetně 
duchovního 
Nimra Bákira 
Nimra. „Írán 
vždy usiluje 
o mír a po-
rozumění se 
svými sousedy 
a nesnaží se 
vytvářet napě-
tí,“ sdělil Zaríf.

Saúdská Arábie v neděli 
přerušila s Íránem diplo-
matické styky kvůli útokům 
na své úřady v Teheránu 
a Mašhadu. Irácký mi-
nistr Ibráhím Džaafarí 
včera řekl, že je připra-
ven řešení nynější krize 
mezi Íránem a Saúdskou 
Arábií zprostředkovat. /čtk/  
 názory oDjinuD str. 13

írán svaluje vinu 
za krizi na Saúdy

Ukrajinskou snahu snížit 
závislost na dodávkách zem-
ního plynu z Ruska potvrzují 
čísla za minulý rok. Dovoz 
z EU na Ukrajinu stoupl 
dvojnásobně na 10,3 miliardy 
metrů krychlových. Nákup 
plynu z Ruska Kyjev naopak 
prudce omezil, když dovezl 
6,1 miliardy metrů krychlo-

vých. V předešlém roce to 
přitom bylo zhruba 
14,5 miliardy metrů krych-
lových (z Evropy Ukrajina 
tehdy dovezla zhruba pět 
miliard kubíků).

Spotřeba plynu na Ukraji-
ně se obvykle pohybuje ko-
lem 50 miliard metrů krych-
lových ročně. Asi polovinu 

spotřeby je země schopna 
uspokojit z vlastních zdrojů, 
zbytek tvoří dovoz, přede-
vším z Ruska.

Rusko koncem loňského 
listopadu dodávky plynu na 
Ukrajinu přerušilo. Žádá, 
aby Kyjev od nynějška paltil 
za další dodávky suroviny 
předem. /čtk/   názory str. 12

Kyjev uvyká plynu z Eu

EU: Kontroly na hranicích 
budou jen dočasné 
Jen po nezbytně nutnou a co 
nejkratší dobu by měly na 
vnitřních hranicích států 
schengenského prostoru 
fungovat hraniční kontroly. 
Na schůzce s eurokomisa-
řem pro vnitro Dmitrisem 
Avramopulosem se na tom 
v Bruselu shodli ministři ze 
Švédska, Dánska a Německa, 
jejichž země kontroly v různé 

míře za nynější migrační 
krize uplatňují. Dánové ale 
upozornili, že jsou v případě 
nutnosti připraveni nynější 
opatření ještě zpřísnit. 

V libyjských přístavech 
hoří už pět nádrží ropy  
V libyjských přístavech As- 
-Sidr a Rás Lanúf, v nichž od 
pondělí probíhají ozbroje- 
né střety mezi strážci rop-
ných terminálů z řad milicí 

a radikály z hnutí Islámský 
stát, už hoří pět zásobníků 
s ropou. Každá z nádrží 
obsahuje až 460 tisíc barelů 
ropy. Radikálové útočí na 
kontrolní stanoviště v okolí 
přístavů, která střeží výcho-
dolibyjské milice vedené 
Ibrahímem Džasránem,  
a pálí na ně raketami. Dosud 
bylo zabito deset strážců, 
čtyřicítka jich byla zraněna. 
O život přišly i tři desítky 
příslušníků IS. /čtk/

Krátce

Džaafarí řekl, že 
k uklidnění krize 
je Irák ochoten 
působit jako 
prostředník.



Donbas: 
usmíření  
v nedohlednu
V polovině února uplyne 
rok od chvíle, kdy v Minsku 
vznikla naděje na ukončení 
války na východě Ukrajiny. 
Na Donbasu se už nějaký 
čas intezivněji neválčí, ale 
konflikt se dál odráží v mno-
ha jiných sférách prakticky 
napříč celou severní polo-
koulí. Zásadním problémem, 
od nějž se vše odvíjí, přitom 
zůstávají vztahy Moskvy 
a Kyjeva.

Hlavními prvky jsou zatím 
hospodářské sankce, proti-
sankce, obchodní války. A jak 
nedávno zmínil šéf NATO, 
mohou na Ukrajině brzy 
znovu promlouvat zbraně 
v plné míře. Na straně pro-
ruských rebelů by se mohla 
stát záminkou nedořešená 
otázka postavení jejich části 
Donbasu v rámci Ukrajiny. 
Slíbená nová ústava má 
velký skluz a červencové ná-
vrhy zjevně neuspokojovaly 
autonomní ambice Luhan-
sku a Doněcku.

Donbas se podle toho 
zařídil a podvoluje se faktic-
ké rusifikaci. Studenti se učí 

z učebnic dodaných Ruskem, 
místní názvy se přepisují 
na ruské. Luhanská republi-
ka vyhlásila svou měnou rus-
ký rubl, protože státní platby 
z Kyjeva se přes minskou 
dohodu neobnovily. Ze dvou 
až tří milionů obyvatel po-
vstaleckých republik se tak 
de facto stávají ruští občané 
žijící v hranicích Ukrajiny.

Rusko ale Kyjevu zne-
příjemňuje život i jinak. 
Dalo by se ještě pochopit, 

že se Moskva hodlá bránit 
dovozu zboží z EU, zvláště 
po lednovém spuštění zóny 
voleného obchodu mezi EU 
a Ukrajinou. Rusko proto 
muselo Ukrajině vypovědět 
svobodný obchod v rámci 
postsovětského Společenství 
nezávislých států.

Zcela mimo rámec běž-
ných hospodářských vztahů 
se však pohybují ruské 
sankce jako zákaz dovozu 
ukrajinské zemědělské pro-
dukce. Tyto postupy jsou už 
spíše otázkou pro Světovou 
obchodní organizaci než pro 
koho jiného. Ovšem totéž 

by se dalo říci o stejném 
zákazu dovozu ruských 
potravin na Ukrajinu. Tím 
to ale nekončí. Rusko nyní 
hodlá uvalit na veškerý další 
dovoz z Ukrajiny celní tarify. 
Jednání mezi unií, Ruskem 
a Ukrajinou v závěru roku 
probíhala za dosti napja-
té atmosféry. A zatím jen 
ze slov prezidenta Putina, 
jenž hovořil předběžně 
o clech od tří do deseti 
procent, víme, že nějaké 
velké obchodní embargo by 
Ukrajině hrozit nemělo.

Celkové ochlazení vztahů 
Ruska a Ukrajiny je však 
zcela patrné na statistice 
vzájemného obchodu, který 
klesl ze 40 miliard dolarů 
v roce 2004 na současných 
12 miliard. Velkou roli v něm 
jistě hrál odběr ruského ply-
nu, který momentálně Kyjev 
přestal odebírat zcela.

Sám prezident Putin 
však v prosinci řekl, že by si 
přál provoz plynovodů přes 
Ukrajinu zachovat. Důvod 
je jednoduchý. Plyn proda-
ný do Evropy představuje 
pro Moskvu zásadní zdroj 
příjmů. Tím spíše, že v levné 
ropě má mnohem více kon-
kurence. A terminály na zka-
palněný plyn v polském 
Svinoústí či jinde v Pobaltí 
kapacit Gazpromu rozhodně 
ještě dlouho nedosáhnou. 
Ekonomické rozvahy proto 
stále velí k rozumnému 
řešení.

Autor je publicista

Komentář

Radek Palata

Z milionů obyvatel 
povstaleckých 
republik se de facto 
stávají ruští občané 
žijící v ukrajinských 
hranicích.
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 Test je nejen závažnou 
provokací, ale také hrozbou  
pro naši budoucnost,

řekla jihokorejská prezidentka 
Pak Kun-hje 
str. 10
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Divná aliance
Nově uzavřená aliance Svobodných a Strany soukromníků 
žádnou díru do českého politického světa neudělá, přesto 
je pozoruhodná. Především v tom, jak radikálně se vyme-
zuje proti Andreji Babišovi. Od malého politického tělesa 
by jeden očekával originálnější přístup. Antibabišů už je 
na české scéně dost.
 
Navíc se senátorem-miliardářem Ivem Valentou v zádech 
je pranýřování Babiše poněkud zvláštní. Nemluvě o ne-
smyslných výrocích o finančním zdraví Agrofertu – firma, 
která má roční tržby přes 220 miliard korun, zisk kolem 
šesti miliard a dluhy kolem 25 miliard, nejspíš nebude 
před krachem. Když Svobodní hrdě odmítli vstoupit do 
aliance s Blokem proti islámu, zasloužili si potlesk. Spo-
jenectví s Valentou stranu sice nevyřadí z tábora demo-
kratických politických sil, ale jako dvakrát dobrý nápad 
nevypadá. Strana Petra Macha má větší potenciál než být 
zbraní ve válce miliardářů.
 Martin Čaban
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Pošetilost
Rivalita mezi tradičními před-
staviteli sunnitské a šíitské větve 
islámu není nic nového, nahnala 
už obě země do zástupných válek 
v Sýrii a Jemenu. Poprava šíitské-
ho duchovního ale nyní posunula 
konflikt na vyšší úroveň. Přesný 
důvod, proč Rijád popravil Nimra 
al-Nimra, není jasný. Během 
téhož víkendu bylo popraveno  
43 sunnitských džihádistů usvěd-
čených z terorismu. Tento šíitský 
klerik ale nebyl terorista. Mluvil 
proti královské rodině a diskri-
minaci šíitské menšiny. Jeho smrt 
právem vyvolala celosvětové 
rozhořčení. I íránská reakce si 
ovšem zaslouží odsudek. Teherán 
je stěží šampionem v disciplíně 
lidských práv. Nimrova smrt 
hraje do rukou íránským konzer-

vativcům, kteří by rádi podko-
pali mezinárodní vstřícnost 
prezidenta Rúháního. Jejich útok 
na velvyslanectví měl vyvolat 
utažení šroubů v domácí i zahra-
niční politice. Ovšem akce Saúdů 
vesměs jen prohlubují chaos v re-
gionu – zvláště to platí o zapojení 
do války v Jemenu. Jak ukazuje 
i zabití Nimra, saúdské vedení 
se potácí od jednoho rozhodnutí 
ke druhému, aniž by věnovalo čas 
úvahám o strategických důsled-
cích. Normalizace vztahů mezi 
Rijádem a Teheránem je přitom 
zásadní pro naději na ukončení 
války v Sýrii. Existuje prostor, 
aby prezident Barack Obama 
dostal obě strany k jednacímu 
stolu. Většina íránského vedení 
stojí o oteplování vztahů se Zá-
padem. Saúdově na druhé straně 
potřebují americké vojenské 
a diplomatické krytí. 

řízená 
anarchie
Je to nejhorší období konfrontace 
mezi Saúdskou Arábií a Írá-
nem za 30 let. Teherán se běžně 
uchyluje k násilí a výtržnictví 
vůči vládám s odlišným názorem 
a Rijád nyní odpovídá svou po-
litickou vahou a mezinárodním 
postavením. Ve chvíli, kdy se ještě 
kouřilo z vypálené saúdské 
ambasády v Teheránu, mluvčí 
íránského ministerstva zahrani-
čí vyjádřil překvapení nad tím, 
že Saúdové stahují svou diplo-
matickou misi a zavírají vypále-
nou budovu! Budova ambasády 
hořela přímo před jeho očima, 
zatímco íránští policisté se dívali. 
Saúdská Arábie udělala dobře, 

když svou misi stáhla a ambasá-
du zavřela. Íránští vůdci totiž při 
krizi vždy útočí právě na velvy-
slanectví. Saúdové si pamatují 
vraždu saúdského diplomata 
íránským vrahem v Karáčí před 
čtyřmi lety. Podobné incidenty 
pamatujeme i z Bejrútu, Íránci 
se pokusili zavraždit i saúdského 
velvyslance ve Washingtonu, 
ambasador v Libanonu byl cílem 
výhrůžek, „demonstranti“ přímo 
v Íránu vyhodili ze třetího patra 
zaměstnance saúdské ambasády. 
Ve vážných krizích jsou diploma-
té důležití. Ale íránské autority 
jim nedaly příležitost pracovat. 
Ambasádu v Teheránu ve skuteč-
nosti vypálili zaměstnanci jedné 
z bezpečnostních složek, ačkoli 
se mluvilo o „demonstrantech“. 
Tomu ale nikdo nevěřil právě 
proto, že jsme podobné věci viděli 
už tolikrát. 

k smrti 
zoufalí
Zoufalí lidé prý dělají v zoufalých 
časech zoufalé věci. Přesně to uka-
zuje v poslední době Saúdská Arábie. 
Tváří v tvář globálnímu hněvu, jejž 
vyvolala popravou šíitského kle-
rika Nimra al-Nimra, byla nucena 
zpřetrhat všechny vazby s Íránem. To 
není překvapivé. Ukazuje to na víru 
Rijádu, že jeho přežití závisí na zvy-
šování napětí. Jak uvedlo íránské mi-
nisterstvo zahraničí, dynastie Saúdů 
vidí nejen své zájmy, ale samotné své 
přežití hlavně v udržování napětí 
a konfliktů. Snaží se řešit 
vlastní domácí problémy 
obviňováním druhých. 
Ani diplomatickými 
manévry ale dy-
nastie Saúdů 
nedokáže 

zakrýt svou hloupou chybu, jíž byla 
Nimrova poprava. Ani popravou 
nevinného politického aktivisty 
Rijád nemůže zakrýt své porušování 
lidských práv a zločiny v Jemenu, 
Sýrii a Iráku. Nimrova vražda byla 
součástí zoufalé snahy Saúdů odvrá-
tit pozornost od domácích problémů 
a zároveň bylo jejím účelem vyhrotit 
spory mezi sunnity a šíity, a tím 
pomoci Rijádu i Islámskému státu. 
Západ by neměl být slepý ke zvěr-
stvům, která s podporou Rijádu 
páchají různé teroristické skupiny. 
Za své petrodolary si Saúdové koupili 
křeslo v Radě OSN pro lidská práva, 

což je směšné. Přitom sami 
byli porodníky bezdu-
chého fanatismu, stínání 
hlav, sebevražedných 
útoků a dalších projevů 
divošské brutality. Místo 
vysedávání v lidskopráv-
ním orgánu by měli 
sedět před soudem 
v Haagu za válečné zlo-
činy. Nenechme se mýlit 
– saúdské snahy o změnu 
režimu v Sýrii a Jemenu 
selhávají. Své zástupné 
války proti Íránu prohrá-
vají a jejich diplomatické 
úskoky ani provokativní 
popravy nefungují.

nebezpečný 
spor rijádu 
a teheránu
n Saúdská Arábie popravila význam-
ného šíitského duchovního, čímž 
vyhrotila spory s Íránem, tradičním 
regionálním rivalem. 
Odlišné pohledy 
obou stran ukazují 
komentáře írán-
ského listu Kayhan 
a saúdských Arab 
News. Že takový 
spor ale nemůže 
nechat v klidu ani 
Evropu, ukazuje 
úvodník britských 
Financial Times.

Stranu připravil Martin Čaban
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n Quentin Tarantino 
se vrací k westernu 
a představuje další 
jiný pohled na ame-
rický západ. Navíc je 
Osm hrozných distri-
bučním experimen-
tem, který ale u nás 
nikdo neuvidí.

Stanislav Šulc

Do kin doputoval nejnovější 
film Quentina Tarantina, 
který si již dvě dekády drží 
status kulturní ikony – na 
Tarantina se chodí a je to tak 
dobře, protože v celkově spí-
še kulturně nenáročné době 
se sem dostávají alespoň 
nějaké standardy. Western 
Osm hrozných potvrzuje ně-
kolik dávno známých pravd 
– že je Tarantino mazaným 
režisérem, skvělým scená-
ristou, zábavným filmařem 
a umí z herců, často odepiso-
vaných, vytáhnout fantastic-
ké výkony.

Nový film již není takovým 
obsahovým ani formálním 
experimentem, jakými byla 
většina Tarantinových sním-
ků. Těžiště experimentátor-
ství se tentokrát vtisklo do 
distribuce – Tarantinův film 
se v USA vysílal nejprve ze 
70mm filmové kopie ve stov-
ce kinosálů, až později přešel 
do řetězců v digitální verzi. 
Obojí uspělo a je jen škoda, 
že česká kina nemohou tento 
nevšední zážitek zprostřed-
kovat, a bude otázkou, zda se 
podaří jednu kopii odvysílat 
alespoň speciálnímu festiva-
lu 70mm filmů, který se již 
deset let koná v Krnově.

A co tedy uvidí čeští 
diváci? Komorní příběh osmi 
psanců, kteří se setkají v jed-
né horské vesnici, kde musí 
přežít venku řádící blizard. 
Je mezi nimi pár lovců lidí, 
včetně jednoho černocha, 
a několik zdánlivě obyčej-
ných trapperů, kteří jako 
by toužili jen po hrnku kafe 
a troše hovězího. Jak už to 
ale na Divokém západě bývá, 
nikdo není tím, za koho se 
vydává, a blizard zdaleka 
nebude tím největším nebez-
pečím.

Tarantino svou novinku 
tradičně staví svéhlavě, ale 
pečlivě. Začíná téměř nesne-

Osm hrozných

(western, USA, 167 minut)
Režie: Quentin Tarantino
Hrají: Samuel L. Jackson, Kurt 
Russell, Jennifer Jason Leighová, 
Walton Gogginse
Premiéra: 7. ledna
Hodnocení: 90 %
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Komorní western
sitelnou půlhodinou plnou 
dialogů zdánlivě o ničem. 
Jsou opět mistrně napsané, 
skvěle sehrané mimořádný-
mi herci v čele se Samuelem 
L. Jacksonem a kamera 
snímá působivé lokality. 
Přesto úvod Osmi hrozných 
nepatří k nejsilnějším v Ta-
rantinově filmografii. Ale i to 
je svéhlavost autora, který 
diváka zdánlivě ukolébá, 
aby mu pak každou vystře-
lenou kulkou vyryl do mysli 
pořádný šrám a závěrečným 
krvavým finále dokonal 
zkázu. Není bez zajímavosti, 
že tento western by možná 
jako první v Tarantinově 
kariéře fungoval skvěle jako 
divadelní hra.

Osm hrozných (v originále 
mnohem povedeněji Hateful 
Eight) tak jsou dalším zají-
mavým artefaktem Taran-
tinovy filmografie, která 
polemizuje snad úplně se 
vším. S diváckým očekává-
ním a potřebami, s mírou, 
s dobou danými kritérii 
vkusu a také žánrovými 
normami. Především ty 
poslední dvě polemiky jsou 
u Tarantina vždy důležité 
a posouvají kinematografii 
kupředu. Osm hrozných tak 
je vedle velmi dobrého filmu 
také komentářem k žánru 
westernu. Audiovizuálně 
je nejblíže Tarantinovu 
oblíbenci Sergiu Leonemu 
(ostatně Leoneho dvorní 
skladatel Morricone vytvořil 
hudbu i k Osmi hrozným). 

Obsahově jde ale Taranti-
no daleko víc vstříc drsnosti 
a brutalitě westernu Sama 
Peckinpaha. To vše je pro 
Tarantina důležité a v dů-
sledku je to podstatné také 
pro vnímání Osmi hrozných, 
pro které bude stejně jako 
pro všechny ostatní snímky 
„zázračného hocha z video-
půjčovny“ čas milosrdnější 
než pro většinu dnes oslavo-
vanějších filmů.

PORAzí všecHny běLOcHy? Major Marquis Warren (v podání Samuela L. Jacksona) se dostává 
do horského hostince plného psanců, kteří i jemu mohou jít po krku.



Zpravodajský deník E15 patří již od 
roku 2007 mezi nejrespektovanější 
názorová média. Společně s  webem 
E15.cz je komplexním zdrojem zpráv 
z  domácí a  světové ekonomiky, poli-
tiky, byznysu a  � nancí. Deník E15 je 
distribuován bezplatně do stojanů a od 

podzimu 2010 je i  ve volném prodeji 
na dalších vybraných obchodních mís-
tech. Každý týden ve stojanech deníku 
E15 také naleznete vždy jeden z  jeho 
speciálů – lifestylový  magazín ZEN či 
jeden z odborných magazínů – Právo & 
Byznys, Real-immo nebo Český export.

Deník E15
a jeho speciály
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Minirecenze

Blu-ray

ant-Man

(Vydavatel: Magic Box)
Netradiční komik-
sovka od Marvela 
Ant-Man vychází na 
velmi povedeném Blu-
-rayi. Marvel se poprvé 
pokusil o dospělejší 
témata (hrdinou není 
teenager ani dospělec 
hrající si na dítě; řeší se ryze lidské existenční 
problémy) a v kinech to fungovalo jen napůl. Na 
Blu-rayi by se film mohl dostat skutečné cílov-
ce, kterou jsou třicátníci odrostlí na komiksech. 
Skvělá je také forma doprovodných bonusů, 
která tradiční informace o natáčení skrývá 
do samostatných filmečků – ty jsou zábavné 
i poučné, zároveň například grafikou respektují 
formu samotného filmu.

Mission Impossible 
– Národ grázlů
(Vydavatel: Magic Box)
Blu-ray s jedním ze 
tří nejlepších akčních 
filmů loňského roku 
stojí za pozornost. 
Pátá Mission Impossi-
ble je dalším pono-
rem do světa tajných 
služeb, stejně také do 
producentských schopností Toma Cruise. To 
vše zachycuje celá řada bonusů, z nichž ten nej-
napínavější dá odpověď na otázku, jak dlouho 
vydrží Cruise pod vodou. Je to opravdu obdivu-
hodných šest minut. Pokud patříte k fanouš-
kům této série, můžete si ji navíc celou pořídit 
v kompletu Blu-rayů.

Stanislav Šulc

n Čtivá kniha koriguje 
mimo jiné mýty o Janu 
Žižkovi či svatém  
Václavu.

Zuzana Dorogiová

Podtitul knihy známého spiso-
vatele a publicisty Jana Bauera 
Krásná i bezbožná tajemství 
našich dějin zní Legendy versus 
historická „pravda“ a přesně 
v tomto duchu se odehrávají 
příběhy dalšího z poutavých 
Bauerových děl. Zavádí čtenáře 
do dávných dob raného středově-
ku v českých zemích a na Moravě 
a spolu s autorem se tak můžeme 
vydat například po stopách sva-
tého Václava, blanických rytířů 
či husitských adamitů a dalších 
postav naší historie.

Kde leží Metodějův hrob, kolik 
měl Jan Žižka dětí, jaké byly 
osudy mnichů, kteří dávné udá-
losti zapisovali, a jejich výklad 
dějin, to vše Bauer se zaujetím 
zkoumá, srovnává legendy s úda-
ji v kronikách a s vyjádřením 
novodobých historiků. Upo-
zorňuje, že ani ti se neshodují 
v datech a popisu událostí dávno 
minulých. Přesto se dovolává 
jejich mnohdy protichůdných 
názorů, ale také nejnovějších 
archeologických výzkumů 

a dedukuje často překvapivé 
varianty dějinných okamžiků, 
jež ovlivnily další vývoj české-
ho a moravského národa. Když 
skvělý vypravěč Bauer popisuje 
pátrání po některých postavách 
a událostech naší historie, čte se 
to jako dobrá detektivka. 

Poutavá kniha připomene, 
jak mnoho událostí z dob dávno 

minulých se nápadně podobá 
současnosti, a zároveň nabídne 
směsici hrdosti i humorného 
nadhledu vůči našim předkům.

Jan bauer: Krásná i bezbožná 
tajemství našich dějin

nakladatelství: ČAS, 2015
Hodnocení: 90 %

A161000085� inzerce

Skvělý vypravěč bauer 
poměřuje mýty s fakty

ÚSPěšný AUTOR. Jan Bauer má na kontě desítky knih, beletristických 
a také literatury faktu.
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dO lEdu. Muži 
v Sofii se na svátek 
Tří králů vrhají do je-
zera, aby se zmocnili 
dřevěného kříže. Tím 
bulharští pravoslav-
ní kněží tradičně 
žehnají vodu. Věřící 
jsou přesvědčeni, 
že ten, kdo kříž 
vyloví, bude šťasten 
a zdráv.  

Šašek provokuje

Šašek by se měl přejmenovat, 
protože se mu poslední zhru-
ba rok zdá, že už nepíše skoro 
žádné vtipné věci. Je to tím, 
že ho úroveň diskuze v této 
zemi štve tak, jak za svůj 
středněvěký život ještě neza-
žil. A kralovat tomu začínají 
Lidové noviny. Kam se hrabou 
všechny ty Pravé prostory, 
Eurábie či jiné přiznaně ultra-
pravicové plátky odpovídající 
kvality.  

„Lidovky“ zneužívají svou 
historii, protože si čtenáři 
myslí, že čtou zpravodajství  
a relevantní názory. Nečtou. 
Čtou zmanipulovaný hnus.

Šéfredaktor, hlavní Babi-
šův ideolog, si najal mladé, 
talentované hošíky a děvčata 
(bohužel ještě moc mladé 
na kritický rozum). Tato úder-
ka pomáhá odvolávat Babišo-
vi nepohodlné lidi, očerňovat 
protivníky, manipulovat růz-
ná trestní řízení. Redaktoři si 
hromadně namluvili, že vedou 
svatý boj proti prohnilosti 
v politice symbolizované 
premiérem Sobotkou a jeho 
poradci, právníkem Pokor-
ným a lobbistou Růžičkou. Ti 
tři jsou, pravda, momentálně 
asi jediní, kteří mohou Babi-
šovi pomoci nevyhrát příští 

volby. LN strašně moc chtějí 
chlebodárci pomoci vybudo-
vat růžovou budoucnost živo-
ta v zemi jedné strany, jedné 
rasy a jednoho vlastníka. 

Tak Sobotka dostal včera 
za uši. Odporný nacistický 
server white-media mu ukra-
dl e-maily a Lidovky se ani 
nesnažily zakrýt svou euforii. 
S chutí se v soukromí premié-
ra pohrabaly a ještě si zavěšti-
ly, že to pro premiéra možná 
neskončilo. Patrně proto, aby 
LN mohly server white-me-
dia používat jako relevantní 
zdroj, cíleně zmanipulova-
ly identitu svého nového 

kamaráda. Na prvních třech 
stranách do zblbnutí opakují, 
že je to xenofobní web.

Šašek tedy musí své mladší 
kolegy Tománka, Koutníka, 
Mazancovou a jejich edito-
ry poučit o významu slov. 
Xenofobie = strach z cizího, 
z cizinců. White-media 
strach z cizinců neprojevu-
jí, ale okrádají „nepřátele“ 
o soukromí, vyhrožují jim 
násilím a smrtí, ponižují 
a zesměšňují je,  trestným 
způsobem se vyjadřují o ji-
ných rasách a národnostech. 
Tohle, kdysi i milé Lidovky, 
není xenofobie.

Xenofobové, náckové a lidovky

...někdo ty nepříjemné 
věci říkat musí
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